
1 
 

 

PROTOKÓŁ NR 3/2024 

z posiedzenia Komisji Oświaty, Zdrowia, Kultury, Sportu i Spraw Socjalnych 

Rady Gminy Bełchatów 

w dniu 17.06.2024 r. o godz. 16:15 

 

 

Ad pkt 1. 

Otwarcie posiedzenia, przywitanie, stwierdzenie kworum. 

 

Otwarcia posiedzenia dokonała Pani Magdalena Rzepecka - Przewodnicząca Komisji Oświaty, 

Zdrowia, Kultury, Sportu i Spraw Socjalnych, która powitała Radnych i zaproszonych gości oraz 

oświadczyła, iż zgodnie z listą obecności aktualnie w posiedzeniu uczestniczy 5 członków Komisji 

Oświaty, Zdrowia, Kultury, Sportu i Spraw Socjalnych, co wobec ustawowego składu Komisji 

wynoszącego 5 osób stanowi kworum pozwalające na podejmowanie prawomocnych decyzji. 

 

 

Ponadto w posiedzeniu uczestniczyli zaproszeni goście zgodnie z listą obecności.  

 

Załącznik Nr 1 – lista obecności radnych i gości 

 

 

Pani Magdalena Rzepecka Przewodnicząca Komisji Oświaty, Zdrowia, Kultury, Sportu 

i Spraw Socjalnych przedstawiła porządek obrad. 

 

Załącznik Nr 2 – porządek obrad 
 

1. Otwarcie posiedzenia, przywitanie, stwierdzenie kworum. 

2. Informacja o stanie rodziny w Gminie Bełchatów w tym tendencje i skala ubóstwa ze szcze-

gólnym uwzględnieniem rodzin wielodzietnych. 

3. Informacja dotycząca przyznania dotacji organizacjom pozarządowym na dofinansowanie 

lub finansowanie zadań publicznych zleconych w 2024 roku. 

4. Raport z wykonania gminnego programu profilaktyki i rozwiązania problemów alkoholo-

wych oraz przeciwdziałania narkomanii w 2023 roku. 

5. Sprawy różne. 

6. Zakończenie posiedzenia.  

 
 

Ad pkt 2. 

Informacja o stanie rodziny w Gminie Bełchatów w tym tendencje i skala ubóstwa ze szczególnym 

uwzględnieniem rodzin wielodzietnych. 

 

Przewodnicząca Magdalena Rzepecka: Proszę o wprowadzenie. 
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Wprowadzenia dokonała Z-ca Kierownika Iwona Pole. 

Przewodnicząca Magdalena Rzepecka: Na podstawie regulaminu stworzonego przez PGE jest 

określona liczba dzieci, która otrzyma plecaki w ramach programu „Energetyczny tornister”? 

Z-ca Kierownika Iwona Pole: Nie. PGE zwraca się bezpośrednio do nas z zapytaniem o konkretną 

liczbę dzieci potrzebujących, następnie czekamy na informację zwrotną. Nie zdarzyło się jeszcze 

tak, aby zmniejszyli liczbę dzieci, którą wskazaliśmy. W tamtym roku 21 dzieci otrzymało plecaki z 

wyposażeniem. 

Przewodnicząca Magdalena Rzepecka: Na jakiej podstawie wskazaliście 21 dzieci? 

Z-ca Kierownika Iwona Pole: Na postawie osób, które są pod opieką GOPS. 

Radna Ilona Kołodziej: Pracownik GOPS widzi fizycznie stan rodziny, warunki w jakich 

mieszkają, majątek, który posiadają, czy mają zaświadczenia potwierdzające otrzymane dochody? 

Pytam, ponieważ znam zamożną rodzinę, która wykazuje minusowe dochody przy prowadzonej 

działalności, przy tym korzystając z wielu różnych programów dla potrzebujących. Dlatego pytam, 

czy pracownicy są aktywni i czy docierają osobiście do rodzin, gdzie sytuacja jest zbadana 

dogłębnie? Czy tylko na podstawie domysłu? 

Z-ca Kierownika Iwona Pole: Nie, na pewno nie na podstawie domysłu. Szanowni Państwo, aby 

jakakolwiek pomoc była udzielona z GOPS, to wszystko potwierdzone jest wywiadem 

środowiskowym. Pracownik z danego terenu jedzie na miejsce i oprócz tego, że bada dokumenty, 

czyli dochody, zaświadczenia itd., to ocenia sytuację na miejscu. Czy nie ma rozbieżności między 

dochodami, a sytuacją, o której Radna wspomniała.   

Radna Ilona Kołodziej: Notorycznie się z tym spotykam, ze względu na to, że pracuje akurat w 

takiej dziedzinie, gdzie mam dostęp do dochodów i wiem jak wygląda sytuacja materialna ludzi i co 

przekazują do urzędu. Krytykują jakość otrzymywanych paczek, mówiąc że są monotonne i są 

zmuszeni je utylizować. Ubolewam nad tym, ponieważ są to pieniądze podatników. Dlatego pytam 

jak to jest badane? Czy faktycznie widzicie, że ludzie żyją w skrajnych warunkach? Czy te dane są 

aktualizowane? Mówię tutaj o wszelakiej pomocy udzielanej mieszkańcom z GOPS. 

Przewodnicząca Magdalena Rzepecka:  Należy przedstawić zaświadczenie o dochodach z ZUS?  

Z-ca Kierownika Iwona Pole: Tak, ponieważ przyznajemy paczki na podstawie dochodu. Do 

paczek żywnościowych jest to dochód 265% na osobę w rodzinie, załóżmy, że jest rodzina z 

kryterium 600 zł., zatem mnożymy go przez 265%, nie jest to najniższy próg dochodowy. Tak jak 

wspomniałam, pracownicy to badają. Dochody weryfikujemy tylko raz w roku kalendarzowym 

niezależnie od tego, czy paczki będą wydawane raz, czy dwa razy w roku. 

Radna Ilona Kołodziej: To znaczy, że nie jest to fizycznie sprawdzane, jest to tylko oparte na 

zaświadczeniu, które osoba zainteresowana przedłoży? 
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Z-ca Kierownika Iwona Pole: Mówimy teraz o paczkach żywnościowych. Jeśli chodzi na 

przykład o dofinansowanie obiadów w szkołach, wtedy przeprowadzany jest wywiad w 

środowisku. Jeśli chodzi o jakikolwiek zasiłek stały, celowy, okresowy, to wszystko jest 

weryfikowane przez pracownika w terenie.  

Radna Ilona Kołodziej: Kolejną nagminną metodą, która występuje jest pracujący mąż za granicą. 

Mianowicie wykazuje się dochód kobiety, która pracuje za najniższą krajową i w momencie kiedy 

mąż zjeżdża z zagranicy i nie pobiera żadnych świadczeń medycznych w Polsce, przychodzi żona 

rejestruje męża do ubezpieczenia zdrowotnego, którego dochody nie są nigdzie zgłaszane, a trójka 

dzieci korzysta z obiadów szkolnych. Dlatego po raz kolejny pytam jak jest to weryfikowane? Czy 

faktycznie Państwo zbieracie informacje od sąsiadów, sołtysa? Jeżeli jest tak jak Pani mówi i jest to 

weryfikowane, to rozumiem, ale proszę wiedzieć, że są takie nadużycia.  

Z-ca Kierownika Iwona Pole: Tak jak powiedziałam, każda pomoc jest poprzedzona wywiadem 

środowiskowym. Każda pomoc pieniężna, która od nas wychodzi nie zostanie udzielona dopóki 

pracownik nie zweryfikuje tego w terenie.  

Radna Ilona Kołodziej: Dobrze, jeśli są to sprawdzone informację to rozumiem. 

Przewodnicząca Magdalena Rzepecka: Uważa Pani, że ministerstwo powinno się zająć 

podniesieniem kwoty kryterium dochodowego, aby otrzymać, świadczenia, zasiłki rodzinne? 

Z-ca Kierownika Iwona Pole: Zgodnie z ustawą, co trzy lata powinno się tę kwotę waloryzować. 

Dotarłam do uzasadnienia, w którym wyjaśniają dlaczego nie zostały one  podniesione. Mianowicie 

twierdzą, iż są inne świadczenia, które rodzice otrzymują. Przytoczone w uzasadnieniu zostało 

świadczenie 800 plus, które wzrasta o 300 zł oraz 300 plus, czyli program dobry start dla uczniów.  

Radny Mariusz Wolak: Chciałbym zapytać, jeśli ktoś posiada 1 ha ziemi, to przysługują mu jakieś 

dodatki? 

Z-ca Kierownika Iwona Pole: W takim przypadku jest doliczany dochód z gospodarstwa rolnego, 

nawet jeśli nie ma z tego korzyści pieniężnych, to i tak dochód jest doliczany. Jest to miesięczna 

kwota powyżej 300 zł., ale dokładnie nie jestem w stanie teraz Państwu powiedzieć.  

Radna Grażyna Kałużna: Chciałabym zapytać, czy więcej jest dzieci niepełnosprawnych w 

rodzinach i dlatego jest wzrostowa tendencja przyznawania świadczeń pielęgnacyjnych? Czy 

również osób dorosłych? 

Z-ca Kierownika Iwona Pole: Dorosłych też, nie tylko dzieci. W poprzednich latach świadczenie 

wynosiło około 1 tys. zł., obecnie to świadczenie wynosi ponad 2 tys., zł. Wcześniej osoby, które 

pobierały świadczenie nie mogły podjąć żadnej pracy, natomiast od tego roku taką pracę mogą 

wykonywać i jednocześnie otrzymywać świadczenie. Świadczenie pielęgnacyjne może 

przysługiwać na dziecko do 18 roku życia.  

Radna Grażyna Kałużna: Co się wydarzyło, że ta tendencja jest wzrostowa? 
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Z-ca Kierownika Iwona Pole: Do 2023 roku mogliśmy przyjmować wnioski na osoby dorosłe, 

teraz wypłacamy takie świadczenia, ale tylko na zasadach praw nabytych. Jeśli ktoś miał przyznane 

świadczenie w grudniu 2023 roku i nadal jest chory, a opiekunka nie podejmie pracy, ponieważ nie 

może tego zrobić, w takim wypadku nadal je wypłacamy. Tak jak mówiłam od nowego roku na 

osoby dorosłe wniosków o przyznanie świadczenia pielęgnacyjnego nie przyjmujemy.  

Radna Grażyna Kałużna: A w tym roku zwróciła Pani uwagę jak to wygląda? 

Z-ca Kierownika Iwona Pole: Dla osoby dorosłej, która nadal jest bardzo chora, może się bardziej 

opłacić świadczenie wspierające, płatne od tego roku przez ZUS. Mieszkańcy czekają w długich 

kolejkach do wojewódzkich zespołów orzekania niepełnosprawności. W tym momencie nie mamy 

informacji, czy ktoś z naszych mieszkańców już takie świadczenie pobiera i czy będzie rezygnował 

z naszych.  

Przewodniczący Gminnej Komisji ds. rozwiązywania problemów alkoholowych Jacenty 

Pajkert: Chciałbym zapytać czy asystenta osoby niepełnosprawnej Państwo posiadają? 

Z-ca Kierownika Iwona Pole: Nie, niestety nie mamy. Realizuje to powiat. Wiem, że kilkoro 

naszych mieszkańców korzysta z asystenta z PCPR.  

Przewodniczący Gminnej Komisji ds. rozwiązywania problemów alkoholowych Jacenty 

Pajkert: Rozmawiałem z Panią dyrektor PCPR i mówiła, że rozsyłała do gmin propozycję 

skorzystania z asystenta, były przyznawane na ten cel pieniądze ze środków unijnych.  

Z-ca Kierownika Iwona Pole: Robiliśmy rozeznanie i zgłosiła się tylko jedna osoba, która byłaby 

zainteresowana asystentem. Informowaliśmy również mieszkańców, że będzie przyznawana opieka 

wytchnieniowa od tego roku, więc większość stwierdziła, że woli ten wariant. 

Radna Grażyna Kałużna: Może tak jak program „opaski bezpieczeństwa”, był słabo nagłośniony. 

Umieszczenie informacji na stronie internetowej, Facebooku gminy, nie zdaje rezultatu, ponieważ 

nie każdy ma do nich dostęp i tak często z nich korzysta.   

Z-ca Kierownika Iwona Pole: Było bardzo mało czasu, aby wysłać kurenda do sołtysów, nie 

otrzymalibyśmy wtedy tak szybko informacji zwrotnej. Mieliśmy zaledwie tydzień, półtora 

tygodnia, aby zebrać informację i przekazać je Wojewodzie.  

Radna Grażyna Kałużna: Informację o opaskach mogli Państwo przesłać sms, tak jak przychodzą 

alerty i w ten sposób wiadomość dotarłaby do każdego mieszkańca. 

Z-ca Kierownika Iwona Pole: W alertach występuje ponad 700 osób. Obecnie na liście jest 121 

zainteresowanych. Mamy nadzieje, że środków wystarczy i każdy otrzyma taką opaskę. Jeśli ktoś 

będzie potrzebował opaski i będą Państwo mieli takie informacje, to prosimy, aby takie osoby się 

do nas zgłaszały.  

Radna Grażyna Kałużna: Jeśli chodzi o opiekę wytchnieniową, również Państwo mieli tak mało 

czasu, aby poinformować mieszkańców? 



5 
 

Z-ca Kierownika Iwona Pole: W tamtym roku zbieraliśmy zgłoszenia. Na ten moment nie 

pamiętam. 

Przewodnicząca Magdalena Rzepecka: W projekt opieki wytchnieniowej Gminny Ośrodek został 

zakwalifikowany, tylko na asystenta osoby niepełnosprawnej nie. 

Z-ca Kierownika Iwona Pole: Do opieki wytchnieniowej mamy na tą chwilę 8 osób dorosłych i 4 

dzieci. W październiku 2 osoby dorosłe i 2 dzieci, które się zgłosiły zrezygnowały, byliśmy 

zobowiązani znaleźć osoby na ich miejsce, aby nie musieć zwracać przyznanych środków. Tak 

samo w przypadku programu bezpieczna opaska, nie jest powiedziane, że ilość osób, która się 

zapisała z niego skorzysta.  

Przewodnicząca Magdalena Rzepecka: Jeśli zostałyby jakieś opaski, mogłaby przekazać Pani 

Mai taką informację, a Pani Maja nas powiadomi, a my przekażemy sołtysom.  

Z-ca Kierownika Iwona Pole: Tak, oczywiście. 

Przewodnicząca Magdalena Rzepecka: Nie ma więcej głosów w dyskusji. Przechodzimy do 

kolejnego punktu. 

 

Ad pkt 3. 

Informacja dotycząca przyznania dotacji organizacjom pozarządowym na dofinansowanie lub 

finansowanie zadań publicznych zleconych w 2024 roku. 

 

Przewodnicząca Magdalena Rzepecka: Proszę o wprowadzenie. 

 

Wprowadzenia dokonała Inspektor Paulina Berent.  

 

Przewodnicząca Magdalena Rzepecka: Otwieram dyskusję. 

 

Radna Grażyna Kałużna: Chciałabym zapytać, czy są jakieś organizacje, które nie otrzymały 

dofinasowania? 

Inspektor Paulina Berent: Nie. Wszyscy otrzymali. 

Radna Grażyna Kałużna: Otrzymali takie kwoty o jakie wnioskowali? 

Inspektor Paulina Berent: Niestety nie. Jeżelibyśmy mieli przyznać dotację wszystkim 

organizacjom z kwotami, o które wnioskowali to musielibyśmy mieć przynajmniej 1 mln zł. 

Realizacja określonych zadań, przez poszczególne organizacje pozarządowe jest w niektórych 

przypadkach bardzo wysoka, ponieważ rozpisując ofertę, proponując dane zadanie, organizacja 

skupia się na działalności całorocznej. Zatem, jeżeli są przeprowadzane jakieś zawody, turnieje i 

występuje grupa, która trenuje cały rok, to jest to kumulowane łącznie z treningami, 

przedsięwzięciami i wtedy kwoty w podsumowaniu są dosyć wysokie. Mimo to, ile ofert by nie 

wpłynęło, komisja konkursowa stara się, przynajmniej pod względem formalnym rozpatrywać w 
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takich kategoriach, aby każdy mógł z dofinansowania skorzystać, żeby współpraca z Urzędem 

Gminy była jak najlepsza. W tym roku nie odrzuciliśmy żadnego wniosku.  

Radna Ilona Kołodziej: Mamy tutaj koła gospodyń jako stowarzyszenia i tak się zastanawiam nad 

kwotami na przykład w ofercie „Na zdrowie w Dobrzelowie”? 

Inspektor Paulina Berent: To jest oferta, która jest skierowana do koła gospodyń wiejskich w 

Dobrzelowie, dla mieszkańców Gminy Bełchatów. Akurat tej oferty nie przytoczę, nie pamiętam 

dokładnie. Oferta będzie realizowana czerwiec – sierpień. Kwoty są przekazane adekwatnie do 

składanych wniosków przez stowarzyszenia.  

Radna Ilona Kołodziej: Taki projekt przygotowuje się indywidualnie? 

Inspektor Paulina Berent: Tak. Wykonują to stowarzyszenia, organizacje pozarządowe, wszystkie 

organizacje pożytku publicznego, które występują w ustawie o działalności. Należy pamiętać, że 

aby skorzystać z dofinansowania nie można prowadzić działalności gospodarczej. 

Radna Ilona Kołodziej: Czyli my jako koło gospodyń wiejskich możemy wykonać bezpłatne 

badanie piersi, zrobić projekt na to badanie, zaprosić firmę, która się tym zajmie i wystąpić o 

dofinansowanie? 

Inspektor Paulina Berent: Tak. W ramach tego projektu, który jest w promocji i ochronie zdrowia. 

Jeśli Państwo chcą zorganizować taki projekt jako koło gospodyń wiejskich, to muszą to Państwo 

mieć zawarte w swojej działalności statutowej.  

Radny Damian Boruński: Na co można przeznaczyć kwotę z dofinansowania? 

Inspektor Paulina Berent: Jeśli chodzi na przykład o ratownictwo i ochronę ludności, to jest tutaj 

piknik strażacki połączony z podnoszeniem wiedzy i umiejętności z zakresu ratownictwa 

medycznego. Wszystkie rzeczy, które są związane z tym działem, czyli z ochroną ludności, z 

ochroną przeciwpożarową, z ratownictwem medycznym, jednym słowem, musi to być motyw 

przewodni. Należy pamiętać, że stowarzyszenie jest zobowiązane posiadać w swojej działalności 

statutowej taki zakres. 

Radny Damian Boruński: Realizacja tego projektu musi być w jednym terminie? 

Inspektor Paulina Berent: Przy składaniu oferty są podawane widełki realizacji. W otwartym 

konkursie ofert jest to czas od ogłoszenia konkursu do 30 listopada, zgodnie z programem. Taki 

termin jest wyznaczony, ponieważ mają Państwo później 30 dni na złożenie sprawozdania, a my 

dodatkowo koniec roku budżetowego, więc musimy podomykać wszystkie sprawy. Jeżeli oferta jest 

złożona, zaakceptowana, a umowa podpisana na jedno zadanie, to niestety, ale rozszerzyć go nie 

można, ani podzielić na dwie części. Po zrealizowaniu zadania, tak jak wcześniej wspomniałam jest 

30 dni na złożenie sprawozdania oraz przedstawienie rachunków finansowych, które są wystawiane 

na dane stowarzyszenie.  
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Przewodnicząca Magdalena Rzepecka: Nie ma więcej głosów w dyskusji. Przechodzimy do 

kolejnego punktu. 

 

Ad pkt 4. 

Raport z wykonania gminnego programu profilaktyki i rozwiązania problemów alkoholowych 

oraz przeciwdziałania narkomanii w 2023 roku. 

 

Przewodnicząca Magdalena Rzepecka: Proszę o wprowadzenie. 
  

Wprowadzenia dokonał Przewodniczący Gminnej Komisji ds. rozwiązywania problemów 

alkoholowych Jacenty Pajkert oraz Inspektor Wioleta Paradecka 

 

Przewodnicząca Magdalena Rzepecka: Otwieram dyskusję. 

Radna Ilona Kołodziej: Problem jest z obecną młodzieżą, którą nie można przekonać do niczego. 

Choćbyśmy chcieli sprowadzić osoby, przekazać pomoce, propozycje, które mogłyby przyczynić 

się do rozwiązania problemów i tak nie ma chętnych.  

Radna Grażyna Kałużna: Chciałabym zapytać jak działa punkt konsultacyjny?  

Przewodniczący Gminnej Komisji ds. rozwiązywania problemów alkoholowych Jacenty 

Pajkert: Punkt cały czas działa, ale doszliśmy do wniosku, że od nowego roku nie będziemy 

wynajmować firmy zewnętrznej, każdy członek komisji będzie miał wyznaczony dyżur. 

Radna Grażyna Kałużna: Do tej port jak to wyglądało? 

Inspektor Wioleta Paradecka: W ubiegłym roku zobowiązaliśmy się umową z psychoterapeutą, 

który posiada swój własny gabinet i doszliśmy do wniosku, że szkoda wydawać pieniądze. 

Radna Grażyna Kałużna: Wiedzą Państwo ile osób skorzystało z konsultacji, z telefonu zaufania? 

Inspektor Wioleta Paradecka: Pani Monika Stępnik pracownik gminnej komisji jest w posiadaniu 

telefonu zaufania, oczywiście w godzinach pracy. Na bieżąco koordynuje, przekierowuje rozmowy, 

umawia osoby na poniedziałki, w dzień, w którym punkt jest otwarty.  

Radna Grażyna Kałużna: Proszę mi powiedzieć, czy osoby, które odwiedzają punkt 

konsultacyjny, mają zapewnione osobne pomieszczenie? 

Inspektor Wioleta Paradecka: Komendant pracuje 2 dni w tygodniu do godz. 15:30, od godz. 

15:30 punkt jest dostępny dla nas.  

Przewodniczący Gminnej Komisji ds. rozwiązywania problemów alkoholowych Jacenty 

Pajkert: Osoby zainteresowane wchodzą pojedynczo. Zdajemy sobie sprawę z tego, że jest tam 

ciasno, ale podchodzimy do tego z dbałością i starannością. Słyszeliśmy, że od Września będziemy 

mogli się przenieść do innego pomieszczenia.  

Przewodnicząca Magdalena Rzepecka: Współuzależnieni również otrzymują jakąś pomoc? 

Inspektor Wioleta Paradecka: Tak, oczywiście. 

Radna Ilona Kołodziej: To znaczy, że możliwości są, tylko chodzi o chęci ludzi, którzy przyjdą po 
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tą pomoc.  

Inspektor Wioleta Paradecka: Przychodzi i korzysta naprawdę dużo osób.  

 

Przewodnicząca Magdalena Rzepecka: Nie ma więcej głosów w dyskusji. Przechodzimy do 

kolejnego punktu. 

 

Ad pkt 11. 

Sprawy różne. 

Brak głosów w dyskusji 

 

Ad pkt 12. 

Zakończenie posiedzenia. 

 

Przewodnicząca Magdalena Rzepecka stwierdziła, że porządek obrad Komisji Oświaty, 

Zdrowia, Kultury, Sportu i Spraw Socjalnych został wyczerpany. Przewodnicząca Komisji 

podziękowała wszystkim za udział i zakończyła obrady. 

 

 

 Protokołowała:       Przewodnicząca:  


